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مهران   ابراهيميان

نه خاني آمده به بورس و نه خاني رفته! 
اين طور كه بورس نوس��ان گيري مي كند دقيقاً مصداق ضرب المثل نه 

خاني آمده و نه خاني رفته شده است. 
 بورس به همان سرعتي كه شاخص را بالا برد و درجه دماي سودهايش 
بالا رفته بود، در س��ه روز اخير با افتي   حدود 20 هزار واحد بيش از 60 
هزار ميليارد تومان نيز تعديل قيمتي داشته است. اين در حالي است 
كه در روزها ي اخير س��طح معاملات )خرد(به روزي 1400 ميليارد 

تومان هم رسيده است. 
 مي گويند مردي بود كه خيلي دلش مي خواست مانند اعيان و خان ها 

زندگي كند، اما نه گاوي داشت و نه گوسفندي و نه نوكري.
از قضاي روزگار، يك روز اين مرد روستايي به شهر رفته بود تا چيزي 
بفروشد كه چشمش به دكان ميوه فروش��ي مي افتد. با خودش گفت: 
»چطور است به جاي ناهار، يك خربزه بخرم و بخورم؟ با خوردن خربزه، 

سير مي شوم و ديگر نيازي به خريد ناهار ندارم.«
با اين فكر برگش��ت و خربزه اي خريد و راه افتاد و از ش��هر خارج شد. 
درختي پيدا كرد و زير س��ايه درخت نشس��ت. چاق��و را از جيبش در 
آورد و خربزه را قاچ كرد و مش��غول خوردن آن شد. وقتي كه خربزه را 
مي خورد، گفت: »پوست خربزه را نمي تراشم تا هر كس از اينجا عبور 
كند و پوست خربزه را ببيند، بگويد كه يك خان از اينجا گذشته، خربزه 

را خورده و پوستش را رها كرده است.«
اما هنوز گرسنه بود با خودش گفت: »پوست خربزه را هم مي تراشم و 
مي خورم. پوست و تخمه هايش را مي گذارم، همين جا بماند. آن وقت، 
هر كس از اينجا عبور كند، مي گويد كه يك خان از اينجا گذشته، خربزه 
را خورده و پوستش را هم به نوكرش داده تا بتراشد و بخورد. اين جوري 

بهتر است. «
 اما باز هم سير نشد و پوست و دانه هايش را نيز خورد، گفت: »آخيش! 
راحت شدم. حالا انگار نه خاني آمده، نه خاني رفته. اصلًا هيچ خاني از 

اينجا عبور نكرده و خربزه اي هم نداشته كه بخورد.«
 همين وضعيت در اين روزهاي بورس قابل مشاهده است و روز گذشته 
با ريزش ۷624 واحدي ش��اخص مواجه شد تا نش��ان دهد سود هاي 
آبشاري بلا فاصله و به محض به قله رسيدن امكان سرازير شدن هم دارد 
تا سهامدار تازه وارد بفهمد كه اينجا بازاري نيست كه به اين سادگي ها 
سرمايه گذاري از در وارد ش��ود و هزينه كلاس هاي يادگيري مفاهيم 
بورس��ي و پيچ و خم بازار را پرداخت نكرده بتواند منتفع شود؛ چرا كه 
پيرامون بازارهاي بورس صنايع و مشاغل گوناگوني شكل گرفته است 
كه هر چه بازار سرمايه پيچيده تر و نامفهوم تر باشد، زمينه درآمدزايي 
براي اين مشاغل و صنايع فراهم تر مي شود و حال آنكه در دنياي كنوني 
بازارهاي سهام،مسير ساده سازي مفاهيم و مبادلات و بوروكراسي حاكم 

بر بازار را طي مي كند، البته برخلاف بازار سرمايه ايران. 
در پايان معاملات ديروز ب��ورس اوراق بهادار تهران همه ش��اخص ها 
قرمزپوش بودند و افت كردند. گرچ��ه دو روز پيش نيز بيش از 8 هزار 
واحد عقب نشسته و در ادامه روند كاهشي شاخص بورس ۷624 واحد 

افت كرد و به رقم 208 هزار و 196 واحد رسيد. 
ش��اخص كل بورس هم وزن نيز با كاهش 1552 واحد به رقم 43 هزار 
و 264 واحد رس��يد تا ارزش روز بازار كه اخيراً در قل��ه و اوج به 860 
هزار ميليارد تومان رس��يده بود، در محدوده ۷99 هزار ميليارد تومان 

جا خوش كند. 
 البته اي��ن افت هاي چن��د روز اخير را مي توان ب��ه همان ميزان 
طبيعي دانس��ت كه افزايش هاي 5 هزار واحدي طي روز موجب 
شادماني در بين بورس بازان شده بود. به هر حال پيشنهاد مي شود 
آنهايي كه تازه وارد هستند با احتياط بيشتر و با نگاه بلند مدت تري 
به اين نوسانات بنگرند و اسير هيجانات نشوند. اصلًا فكر كنند در 

بورس نه خاني آمده بود و نه خاني رفته !

كاهش سهم سرمايه در گردش از تسهيلات كل
پرداخت ۷۷۳ هزار ميليارد تسهيلات 

بانكي در سال 9۷
آمارهاي منتش�ر ش�ده نش�ان مي دهد ك�ه در س�ال 97 بالغ بر 
77۳ ه�زار ميلي�ارد تومان تس�هيلات از س�وي نظ�ام بانكي به 
عن�وان عم�ود اصل�ي نظ�ام تأمي�ن مال�ي اقتص�اد اي�ران ب�ه 
طرح ه�اي مختل�ف پرداخ�ت ش�ده ك�ه اي�ن رق�م ۲۶ درص�د 
نس�بت ب�ه س�ال قب�ل از آن رش�د داش�ته اس�ت، با اي�ن حال 
معاونت بررس�ي هاي اقتصادي اتاق بازرگاني تهران در گزارش�ي 
روند تس�هيلات پرداختي از س�ال 9۰ تا 97 را بررسي كرده است.

 بر اين اساس در حالي كه سال 1396 نظام بانكي613/9 هزار ميليارد 
تومان به طرح هاي مختلف تسهيلات پرداخت كرده بود، اين رقم براي 

سال 9۷ به ۷۷3/۷ هزار ميليارد تومان رسيده است. 
بر اساس گزارش معاونت اتاق تهران، نسبت تس��هيلات پرداختي به 
GDP در سال 9۷ معادل 40/8 درصد بوده  است. اين نسبت براي سال 
قبل از آن 36/2 و براي سال 95 معادل 38/9 درصد محاسبه شده است. 
در بين سال هاي مورد بررسي، بالاترين نسبت تسهيلات پرداختي به 

GDP نيز متعلق به سال 1392 و معادل 19/3 درصد بوده است. 
بر اس��اس اين گزارش، ب��ا وجود افزاي��ش روند عمومي تس��هيلات 
پرداختي حقيقي از س��ال 1390، در س��ال گذش��ته اين روند تغيير 

چنداني نداشته است. 
   كاهش سهم سرمايه در گردش بنگاه ها از تسهيلات

براساس اين گزارش سهم سرمايه در گردش از تسهيلات پرداختي در 
سال 9۷ نسبت به سال قبل از آن كاهش و سهم ايجاد و توسعه كسب و 

كارها از اين سهم افزايش يافته است. 
در سال 9۷، سهم تأمين س��رمايه در گردش بنگاه ها از تسهيلات 56 
درصد بوده است. اين در حالي اس��ت كه اين رقم براي سال قبل از آن 
62 درصد بوده است. سال گذش��ته 14 درصد تسهيلات بانك ها براي 
ايجاد كس��ب و كارها، 8 درصد براي خريد كالاي ش��خصي، 6 درصد 
براي توسعه كسب و كارها، 4درصد براي خريد مسكن، 2 درصد براي 
تعميرات و 10 درصد براي ساير موارد بوده است. اين نسبت براي سال 
96 نيز به ترتيب به شرح زير اس��ت: 10 درصد ايجاد كسب و كارها، ۷ 
درصد خريد كالاي ش��خصي، 5 درصد خريد مسكن، 5 درصد توسعه 

كسب وكارها، 3 درصد تعميرات و 8 درصد ساير موارد. 
بررسي هاي اتاق تهران نش��ان مي دهد كه سهم مس��كن و ساختمان و 
بازرگاني از تسهيلات پرداختي در سال 9۷ افزايش يافته است. در حالي 
كه سهم مسكن و ساختمان از تس��هيلات پرداختي بانك ها در سال 96 
رقم 9 درصد بود، اين رقم براي سال 9۷ به 13 درصد افزايش يافته است. 
همچنين سهم بازرگاني نيز در دوره مورد گزارش با يك درصد افزايش به 
15 درصد رسيده است. در سال 9۷، صنعت و معدن 2۷ درصد، خدمات 3۷ 
درصد، كشاورزي ۷/6 درصد و متفرقه نيز 0/1 درصد از تسهيلات پرداختي 
را به خود اختصاص داده اند. اين ارقام براي سال 96 نيز به شرح زير هستند: 
خدمات 41 درصد، صنعت و معدن 28 درصد، بازرگاني 14 درصد، مسكن 

و ساختمان 9 درصد، كشاورزي 8 درصد و متفرقه 0/1 درصد. 

جهانگيري تأكيد كرد
 راه اندازي سامانه هاي

مبارزه با قاچاق كالا و ارز
در حالي كه حجم قاچاق كالا و ارز در هر س�ال بيش از 1۰ ميليارد 
دلار اس�ت و اين رقم با احتس�اب ه�ر دلار 15هزار توم�ان، رقم 
15۰هزار ميليارد تومان را انعكاس مي دهد، معاون اول رئيس جمهور 
گفت: تمامي دس�تگاه ها موظفند با س�رعت نس�بت به استقرار، 
تكمي�ل و مرتبط س�ازي س�امانه هاي موض�وع قانون مب�ارزه با 
قاچاق كالا و ارز اق�دام كنند و نتيجه را به فوري�ت گزارش كنند. 
جلسه بررسي آخرين وضعيت س��امانه هاي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
امروز به رياس��ت معاون اول رئيس جمهور برگزار شد و در اين جلسه 
جهانگيري بر راه اندازي سريع س��امانه هاي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
تأكيد كرد. اسحاق جهانگيري استقرار و تكميل سامانه هاي مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز را يكي از ضروري ترين نيازهاي امروز كشور برشمرد و 
گفت: تكميل و استقرار اين سامانه ها مورد اهتمام همه اركان نظام است 
و با توجه به نقش مهمي كه در شفاف س��ازي و پيشگيري از تخلفات و 

فساد دارند، بايد هر چه سريع تر بايد تكميل و عملياتي شوند. 
معاون اول رئيس جمهور با اشاره به گزارش نماينده ستاد مركزي مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز در خصوص تكاليف دستگاه ها در قبال استقرار اين 
سامانه ها تصريح كرد: بايد همه دستگاه هاي ذي ربط به تكاليف خود 
در قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز و استقرار و تكميل اين سامانه ها به 
خوبي عمل كنند و اگر دستگاهي در اين زمينه تعلل و كوتاهي داشته 

باشد، بايد شناسايي و با آن برخورد شود. 
جهانگيري از وزير كشور خواست گروهي نظارتي براي ارزيابي عملكرد 
دستگاه ها در زمينه استقرار سامانه هاي موضوع قانون مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز تعيين كند و ضمن بررسي و ارزيابي دقيق گزارش ارائه شده از سوي 
ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، ظرف يك هفته گزارشي جامع از 
آخرين وضعيت استقرار سامانه ها و نحوه عملكرد دستگاه ها ارائه دهند تا 
چنانچه دستگاهي عملكرد مناسبي نداشته يا در عمل در زمينه تكاليف 
قانوني خود كوتاهي و تعلل كرده است، مشخص و با آن برخورد شود. معاون 
اول رئيس جمهور افزود: اگر اين سامانه ها براساس برنامه زمانبندي تكميل 
شوند و دس��تگاه هاي مختلف همكاري لازم را در ارائه اطلاعات و اتصال 
اين سامانه ها به يكديگر انجام دهند، گام مهمي در جهت شفاف سازي و 

جلوگيري از تخلفات و فساد برداشته خواهد شد. 
جهانگيري تأكيد كرد: كليه دس��تگاه ها موظفند با س��رعت نسبت به 
اس��تقرار، تكميل و مرتبط سازي س��امانه هاي موضوع قانون مبارزه با 

قاچاق كالا و ارز اقدام كنند و نتيجه را فوري گزارش كنند. 
در اين جلسه كه وزراي كشور، راه و شهرسازي، امور اقتصادي و دارايي، 
 جهاد كشاورزي، دادگستري، رئيس س��ازمان ملي استاندارد، رئيس 
سازمان تعزيرات حكومتي و نمايندگان ناجا و ساير دستگاه هاي مرتبط 
نيز حضور داشتند، رئيس ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز با اشاره 
به اينكه روند استقرار و تكميل سامانه هاي مبارزه با قاچاق كالا و ارز از 
ابتداي سال 9۷ سرعت مناسبي پيدا كرده است، گفت: ميزان پيشرفت 
اين س��امانه ها تا س��ال 96 حدود 20 درصد بود، اما از سال 9۷ شاهد 

جهش و تحركي اثربخش در تكميل اين سامانه ها بوده ايم. 
در ادامه اين جلسه سخنگوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
گزارشي از اقدامات دس��تگاه هاي مختلف در خصوص تكاليف آنها در 
قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز با محوريت سامانه ها ارائه كرد و گفت: 
حدود 45 سامانه براي مبارزه با قاچاق كالا و ارز طراحي شده و هر يك 
از دستگاه ها براساس تكاليف خود و مطابق برنامه زمانبندي اعلام شده 

در حال تكميل اين سامانه ها هستند. 
در اين جلسه مقرر شد، وزير كشور با تشكيل هيئتي نظارتي متشكل 
از نمايندگان وزارت اطلاعات، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
بازرسي كل كشور و دبيرخانه ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي ضمن 
ارزيابي دقيق گزارش ارائه شده از سوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز، آخرين وضعيت عملكرد دستگاه ها در خصوص استقرار، 
تكميل و مرتبط سازي سامانه هاي موضوع قانون مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز مورد ارزيابي قرار دهند و ظرف يك هفته نتيجه اين بررسي را 
گزارش كنند تا اگر دس��تگاهي كوتاهي و تعلل داشته مشخص و با 

آن برخورد شود.

در حالي كه طي سال هاي اخير رئيس پيشين 
س�ازمان حسابرس�ي مدع�ي ش�ده بود، در 
برخي از ش�ركت هاي دولتي حس�ابرس را با 
چاقو تهديد مي كنن�د، وزير اقتصاد از ۳هزار 
ذي حساب دس�تگاه اجرايي درخواست كرد 
كه هزينه هاي غير ضروري دستگاه ها را حذف 
كنند كه اميد اس�ت مش�كلات جان�ي براي 
اين اف�راد پيش نيايد؛ چراك�ه گاهي مجموع 
رقم ريخ�ت و پاش ها و هزينه ه�اي مازاد در 
دس�تگاه ها ارقام كلان�ي را در ب�ر مي گيرد. 
در حالي كه در ش��رايط جنگ اقتصادي ريخت 
و پاش در وزارتخانه و دس��تگاه ها و شركت هاي 
دولتي و وابس��ته به دولت و هر مجموعه اي كه 
به طور مس��تقيم و غير مس��تقيم از بودجه كل 
كشور منابع دريافت مي كند، اصلاً پذيرفته نيست 
و بايد تمامي هزينه هاي مازاد حذف شود. وزير 
اقتصاد با بيان اينكه بودج��ه، پول دولت نبوده و 
بيت المال است، گفت: در سال 1398، قاطعيت 
در قطع هزينه هاي غيرضرور الزامي است. فرهاد 
دژپسند در جلس��ه ذي حس��ابان دستگاه هاي 
اجرايي با بيان اينكه بودجه، پول دولت نبوده و 
بيت المال است، گفت: در سال 1398، قاطعيت 
در قطع هزينه هاي غيرضرور الزامي است. وزير 
اقتصاد ب��ا تأكيد بر اينكه، بودج��ه، بايد ريال به 
ريال و به دقت خرج شود، خطاب به ذي حسابان 
دس��تگاه هاي اجرايي گفت: بايد تمام تجربيات 
40 سال گذش��ته را براي مديريت بودجه سال 

98 به كار بگيريد. 
وي با اش��اره به اينكه تعداد كل ذي حس��ابان 
دس��تگاه هاي اجرايي كش��ور، به 3 ه��زار نفر 
مي رسد، تصريح كرد: اين مسئله بايد به معناي 
اس��تقرار 3 هزار مأمور صرفه جويي و حفاظت 
از اموال مردم در دس��تگاه هاي اجرايي باشد؛ 
ضمن اينكه ذي حس��اب نماد تخصيص بهينه 
اقتصادي، مديري��ت بهينه داراي��ي و انضباط 
مالي- اداري اس��ت. وزير اقتصاد با اش��اره به 
اينك��ه نقش ذي حس��ابان به عن��وان حافظ و 
امين مردم در مديريت بيت المال مهم اس��ت، 

تأكيد كرد: ذي حس��ابان مدي��ران جهادي در 
مديريت هزينه هس��تند و اين امر به خصوص 
در شرايطي كه دش��من با تمام قوا و رفتارهاي 
غير خردمندانه و كاملًا نامتعارف در پي انسداد 
منابعي است كه مي شود دولت را به واسطه آن 
مديريت كرد، اهميت دو چنداني مي يابد. وزير 
اقتصاد اظهار داش��ت: همان طور كه با كاهش 
درآمد خان��وار، هزينه ه��اي آن لزوماً كاهش 
نمي ياب��د، هزينه هاي دولت هم ك��ه در زمان 
وفور درآمدهاي نفت��ي، افزايش پيدا كرده بود، 
با كاهش اين درآمدها، كاهش نمي يابد. اينجا 
نقش ذي حس��ابان در كاهش هزينه ها بسيار 
حياتي اس��ت، اگر چه بايد متذكر ش��وم، اين 
عمل نه با س��ركوب هزينه ها، بلكه با مديريت 

هوشمندانه آن قابل انجام است. 
دژپس��ند با بيان اينكه در اقتص��ادي كه بودجه 
آن مبتني بر نفت و نه ماليات است، ذي حساب، 
دو نقش »رعايت وظايف قانوني« و »امانتداري 
مردم« را ب��ه دوش مي كش��د، اظهار داش��ت: 
حقيقتي كه نبايد به آن بي توجه بود، اين اس��ت 
كه در اقتص��اد مبتني بر نفت، آث��ار هزينه هاي 

اضافي دولت، به طور مس��تقيم به مردم نش��ان 
داده نمي شود و در حقيقت نوعي ماليات پنهان 
به مردم تحميل مي ش��ود. وي افزود: در چنين 
ش��رايطي، ذي حس��اب، نمايندگي مردم را در 

دولت بر عهده دارد. 
وزير اقتصاد با اش��اره به نقش مهم ذي حسابان 
در شناسايي و احصاي اموال و دارايي هاي دولت 
تصريح كرد: شما به سادگي مي توانيد بر اساس 
هزينه هاي مطالبه شده براي نگهداري و تأمين 
آب و برق، تأسيس��ات و تعميرات، ميزان اموال 

دستگاه محل مأموريت خود را احصا كنيد.
   كارآمد س�ازي نظ�ام نظارت ب�ا ادغام 

نهادهاي نظارتي 
از س��وي ديگر پيش از اين علينقي مش��ايخي 
كارش��ناس اقتص��ادي در رابطه ب��ا مؤثر بودن 
نهادهاي نظارتي متعدد و متنوعي كه بالا س��ر 
مديران اجراي��ي ق��رار گرفته اند، نوش��ته بود: 
مديران جمهوري اسلامي ايران در سازمان هاي 
دولتي و وابس��ته به دولت توس��ط سازمان هاي 
مختلفي نظارت مي شوند؛ سازمان هاي بازرسي 
كل كش��ور، ديوان محاس��بات، ذيحسابان از 

ط��رف وزارت اقتص��ادي و داراي��ي، مجموعه 
برنامه و بودج��ه براي آنهايي ك��ه بودجه هاي 
دولتي مصرف مي كنند، و واحدهاي حراس��ت 
ك��ه بخش��ي از وزارت اطلاعات هس��تند. اين 
نظارت هاي متعدد و بعض��اً مكرر، از يك طرف 
مانع شيوع فساد در س��ازمان ها نبوده است و از 
طرف ديگر موجب بي تحركي و از دست رفتن 
جسارت تصميم گيري در سازمان هاي دولتي 

شده است. 
بنابراين مديران در سازمان هاي دولتي و وابسته 
به دولت در جمهوري اس��لامي از چندين زاويه 
تحت نظر و نظارتند. بيشتر اين نظارت ها متوجه 
رعايت آيين نامه ها، مق��ررات  و قوانين متعدد و 
بعضاً متضادي است كه تسلط و آگاهي كامل از 

آنها كاري بسيار مشكل است. 
 در اي��ن نظارت ها مديراني كه تحرك نداش��ته 
باشند و سازمان خود را راكد نگه دارند در امانند. 
افرادي ك��ه در جهت هدف ه��ا و مأموريت هاي 
س��ازمان خود تحرك دارند و با س��لامت كامل 
ثمربخش هستند، بيش��تر گرفتار دستگاه هاي 

نظارتي مي شوند. 
بروز تخلفات و فسادهاي بي سابقه در سال هاي 
اخير بيشتر از پيش ضعف و اثربخشي كم نظام 
نظارتي و دس��تگاه هاي فع��ال در آن را نش��ان 
مي دهد. فس��ادهاي بزرگ، كم سابقه، و شرم آور  
نشان از عدم كارآيي نظام نظارتي دارد. يا وقتي 
گزارشات تفريغ بودجه با تأخير زياد به مجلس 
داده مي شود و تخلفات كلاني در مصرف بودجه 
را گزارش مي كند، نظير اينكه چگونگي مصرف 
بخشي از درآمد نفت روشن نيست يا تخلف هاي 
كلان از قواني��ن بودج��ه صورت گرفت��ه، ولي 
عكس العم��ل و اق��دام اصلاحي ي��ا قانوني لازم 
صورت نمي پذي��رد، همه نش��ان از ناكارآمدي 

دستگاه و نظام نظارتي است. 
اكنون كه سال ها از فعاليت دستگاه هاي نظارتي 
مي گذرد بايد نتيجه كار آنها و شيوه هاي نظارتي 
را مورد ارزيابي قرار داد. بايد دستگاه هاي موازي 

در هم ادغام شوند.

دژپسند خطاب به جامعه ذي حسابي: 

وزیر اقتصاد: ذی حسابان هزینه های غیرضروری دولت را حذف کنند
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اظهارنظر تأمل برانگيز معاون وزير راه و شهرسازي: 

افزايش قيمت مسكن طبيعي است!

در حالي كه ايران كش�وري پهناور اس�ت و 
به هيچ عن�وان كمب�ود زمين و س�اختمان 
ندارد، اما قيمت ه�اي نجومي در بخش زمين 
و ساختمان عملًا بس�ياري از مردم را از بازار 
حذف كرده اس�ت، در چنين شرايطي معاون 
وزير مسكن و شهرسازي مي گويد:در حوزه 
مس�كن ب�ا افزاي�ش طبيعي قيم�ت مواجه 
هستيم كه هر چند سال يك بار اتفاق مي افتد. 
تكرر فاصله حقوق و دستمزد جامعه مديريتي 
در كشور طي دهها س��ال موجب شده است 
امروز بسياري از مديران بدون تعارف از حيث 
انواع دارايي و پس انداز و س��رمايه گذاري و 
درآمد با وضعيت بس��يار مناس��بي روبه رو 
باشند، همين اختلاف س��طح دارايي و انواع 
درآمد باعث شده حس، ادراك و برايند آنها 
از وضعيت اقتصادي عامه م��ردم مبتني بر 
حقيقت نباشد، از اين رو در حوزه اظهار نظر 
نوعي سخن مي گويند كه گويي نمك به زخم 
مردمي كه در رنج و فشار معيشتي هستند، 

مي پاشند. 
  ناتوانی در راه اندازی يك سامانه جامع 

اطلاعاتی زمين و ساختمان
وزارت راه و شهر س��ازي هن��وز بع��د از دهه ها 
نتوانس��ته اطلاع��ات زمين و س��اختمان را در 
محيط جغرافيايي ايران از بعد مساحت، مالكيت، 
كاربري، قيمت نسبي در يك سامانه قرار دهد 
تا معاملات مبتني بر حقايق بازار مسكن ايران 

باشد نه قيمت هاي مصنوعي و نجومي توهمي، 
اما با اين حال  امروز بر پاي��ه مباحث آكادميك 
غربي چ��ون بيم��اري هلن��دي و همچنين در 
فضاي��ي كاملًا مبه��م قيمت هاي افس��انه اي و 
نجومي به بازار زمين و س��اختمان ايران تزريق 
شده اس��ت كه به هيچ عنوان ب��ا واقعيت هاي 
اقتصاد ايران در بعد زمين و ساختمان همخواني 
ندارد، زيرا ايران در بعد زمين به ش��دت پهناور 
است و از منظر موجودي س��اختمان نيز اصلًا 

كمبودي وجود ندارد. 
   دپوی زمين و ساختمان در صورت های 

مالی نهاد  های پر پول
 و از س��وي ديگر در بعد ضعف نظارت بر حوزه 
زمين و س��اختمان از دهها سال قبل نهادهاي 
اقتص��ادي و غي��ر اقتصادي كه دسترس��ي به 
منابع داش��تند، پيوس��ته ب��ه خري��د زمين و 
املاك در كليه استان هاي كش��ور و دپوي آن 
اقدام كرده اند،  به طوري كه ام��روز بازار زمين 
و ساختمان ايران با مالكان نهادي چون بانك ها 
دولتي و غير دولتي، سازمان تأمين اجتماعي، 
صندوق هاي بيمه اي و بازنشستگي، هلدينگ ها 
و شركت هاي مادر تخصصي بزرگ و... روبه رو 
شده است و به دليل تورم هاي تند و قابل ملاحظه 
بخش زمين و ساختمان تقاضاي مصرفي و حتي 
سرمايه گذاري در اين بازار با مشكل مواجه شده 
و قيمت هاي كنوني حجم معاملات را به حداقل 

رسانده است. 

در اين ميان، به جاي اينكه يك معاون وزير 
امروز به مي��دان بيايد و با انتق��اد از تمامي 
مجموعه هاي غير اقتصادي و اقتصادي كه 
طي دهها س��ال گذش��ته پرتفوي دارايي و 
سرمايه گذاري خود را از زمين و ساختمان 
پر كرده اند، علاج اين بد اخلاقي ها در حوزه 
اقتصاد را اخذ ماليات سنگين از اين نهادها و 
انتشار اطلاعات زمين و ساختمان در ايران 
معرفي كند و در همين راستا از ضرورت ورود 

دستگاه قضايي و نهادهاي نظارتي به مقوله 
دپوي زمين و ساختمان در تمامي استان ها 
و افزايش خانه هاي خالي به بيش از 2ميليون 
و 500 هزار مسكن سخن بگويد، متأسفانه 
قيمت هاي كنوني مسكن را طبيعي معرفي 

مي كند. 
    رشد قيمت مسكن هر چند سال 

طبيعي است 
ب��ه گ��زارش پاي��گاه خب��ري وزارت راه و 
شهرس��ازي، مازيار حس��يني در بيس��ت و 
دومين جلسه س��تاد اطلاع رساني و تبليغات 
اقتصادي كشور با اش��اره به اينكه 460 هزار 
واحد باقيمانده مس��كن مهر، از سال گذشته 
در دستور كار قرار گرفت، افزود: با تمهيدات 
انديش��يده ش��ده در وزارت راه و شهرسازي 
به تعهدات جامه عمل پوش��انده مي ش��ود، 
چون بخش��ي از مردم دفترچه قسط مسكن 
را دريافت كردند، ولي مسكن خود را تحويل 
نگرفته بودند كه مسكن آنها تحويل شد. وي 
افزود: در حوزه مس��كن ب��ا افزايش طبيعي 
مسكن مواجه هستيم كه هر چند سال يك بار 
اتفاق مي افتد كه خيلي افزايش قطعي دارد و 
بعد يك جهش پيدا مي كند و بعد از آن چند 

سال بازار مسكن آرامش پيدا مي كند. 
حسيني اظهار كرد: در سال گذشته اين جهش 
قيمت رخ داد، بخشي از آن به خاطر ركودي كه 
در سال هاي گذشته وجود داشت، طبيعي بود. 
اكنون با يك پديده  جديدي مواجه ش��ديم كه 
بخشي از آن جنگ دش��من عليه ما هست كه 
نش��ان مي دهد در همه حوزه ها كه براي مردم 
دغدغه وجود دارد دش��من مش��غول فعاليت 
است. وي خاطرنش��ان كرد: در چند روز اخير 
برخي س��ايت هاي اينترنتي و برخي مشاوران 
املاك يك بازي را ش��روع كردند كه اين بازي 
هيچ واقعيت اقتص��ادي حقيقي ن��دارد، بلكه 

برعكس هم بود. 
حس��يني در رابط��ه با ب��ازار اجاره به��ا گفت: 
متأس��فانه اين موضوع تبديل ب��ه يك معضل 
شده كه نهادهاي مسئول با اين موضوع برخورد 
خواهند كرد؛  چراكه م��ا هيچ اتفاقي كه موجب 

جهش قيمت شود، نداشته ايم. 
وي افزود: ما مكانيزم هايي را براي كنترل قيمت 
انديش��يده ايم ك��ه در روزهاي آين��ده اجرايي 
خواهيم كرد سعي مي كنيم مكانيزم هاي ايجابي 

و سلبي را در كنار هم ببينيم. 
حسيني خاطرنشان كرد: حدود 100 هزار واحد 
مسكوني آماده قرارداد شده است. اين قراردادها، 
قراردادهاي مش��اركتي هس��تند كه دولت در 
ساخت و ساز دخالتي ندارد فقط آورده ما زمين 

و صدور مجوزهاي قانوني است. 
وي تأكيد ك��رد: توليدات جدي��دي كه داريم 
درصدي از آن را به عنوان مسكن استيجاري در 

اختيار مردمي كه نياز دارند، مي گذاريم.

جوان

افزايش 7 درصدي تعرفه برق ناچيز است
  تعرفه برق پرمصرف ها 

بايد ۱۰۰ درصد رشد كند
پژوهشگر اقتصاد انرژي با تأكيد بر اينكه افزايش 7 درصدي تعرفه 
برق مشتركاني كه الگو را رعايت مي كنند بسيار ناچيز است، گفت: 
تعرفه برق پرمصرف ها نه 1۶ درصد، بلكه بايد 1۰۰ درصد افزايش يابد. 
جواد نوفرستي در گفت وگو با »فارس« در پاسخ به اين سؤال كه آيا 
مخالفت مجلس با افزايش تعرفه برق موجب افزايش مصرف برق در 
تابستان و احتمال خاموشي همانند سال گذشته نخواهد شد، گفت: 
سال گذشته با توجه به كمبود 5 هزار مگاوات برق خاموشي هاي 
گسترده اي در كشور رخ داد و امسال نيز پيش بيني شده بود كه اين 

كمبود برق به 8 هزار مگاوات خواهد رسيد. 
وي افزود: سال گذشته تمام مردم كشور زجر قطع برق را كشيدند 
و حتي اين خاموش��ي ها موجب ضرر و زيان بالايي براي توليد شد 
و اين كمبود برق باعث شد حتي صادرات برق متوقف و مشكلاتي 

نيز به كشور تحميل شود. 
نوفرستي ادامه داد: سال گذشته طرح موضوعي از سوي توانير و وزارت 
نيرو به مجلس و دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي ارائه شد كه سال 98 
دچار بحران خاموشي خواهيم شد. وي با تأكيد بر اينكه با درك شرايط 
تورمي كشور تعرفه مش��تركاني كه الگوي مصرف را رعايت مي كنند 
و حدود ۷0 درصد مش��تركان را ش��امل مي ش��ود، ۷ درصد افزايش 
يافت، اظهار داشت: به اعتقاد بنده افزايش 16 درصدي برق مشتركان 
پرمصرف هم نمي توانست موجب جلوگيري از افزايش مصرف برق اين 

گروه را كه حدود 30 درصد مشتركان را شامل مي شد، بگيرد. 
نوفرستي با تأكيد بر اينكه مصرف برق برخي مشتركان پرمصرف ماهانه 
حتي به 1000 تا 1500 مگاوات هم مي رسد، افزود: متأسفانه گروه هاي 
پرمصرف كه در مراكز تصميم سازي و تصميم گيري كشور در دولت و 
مجلس نفوذ دارند افزايش تعرفه برق را به گون��ه اي مطرح كردند كه 

مجلس اين مصوبه دولت را غيرقانوني اعلام كند. 
پژوهش��گر حوزه اقتص��اد انرژي افزود: ح��ال كه اعلام مي ش��ود اين 
مصوبه دولت غيرقانوني اس��ت، بهترين كار اين اس��ت همان طور كه 
در مورد بنزين تصميم به موقعي گرفته ش��د، در مورد تعرفه برق نيز 
تصميم گيري مناس��بي صورت گيرد. وي تصريح ك��رد: باز هم تأكيد 
مي كنم كه رش��د ۷ درصدي تعرفه برق عدد بس��يار كمي بر هزينه ها 
اضافه مي كند كه به عبارتي اگر قبض برق مشتركي كه الگوي مصرف را 
رعايت مي كرد، ماهانه 15 هزار تومان مي شد، با اين افزايش ۷ درصدي 

تعرفه ها قبض برق او به 16 هزار تومان هم نمي رسيد. 
نوفرس��تي گفت: با مصوبه افزايش 16 درصدي تعرفه برق مشتركان 
پرمصرف هم اگر مشترك پرمصرفي ماهانه 200 هزار تومان پرداخت 
مي كرد، بايد 230 هزار تومان پرداخت كند. وي افزود: به اعتقاد بنده 
حال كه مجلس اين مصوبه دولت را غيرقانوني اعلام كرده، بهتر است 
از افزايش ۷ درصدي تعرفه برق مشتركاني كه الگوي مصرف را رعايت 
مي كنند صرف نظر كند، اما براي مش��تركان پرمص��رف تعرفه 2 تا 3 
برابري را پيشنهاد كند. وي تأكيد كرد: به هيچ وجه اين مصوبه افزايش 
۷ درصدي تعرفه برق نمي توانس��ت تورم زا باشد، اما قطعاً اين افزايش 
16 درصدي مي توانست تا حدودي مش��تركان پرمصرف را به سمت 
كم مصرف كردن سوق دهد. وي افزود: ادامه وضع موجود قطعاً وزارت 
نيرو را كه 40 هزار ميليارد تومان بدهي به پيمان��كاران دارد، بيش از 

پيش به سمت بدهكارتر شدن پيش مي برد.

  گزارش   یک

و  فاصل�ه حق�وق  تك�رر 
دس�تمزد جامعه مديريتي 
در كش�ور طي دهها س�ال 
موج�ب شده اس�ت ام�روز 
بس�ياري از مدي�ران بدون 
تعارف از حيث انواع دارايي 
و پس انداز و سرمايه گذاري 
و درآمد با وضعيت بس�يار 
مناس�بي روب�ه رو باش�ند، 
همي��ن اخت�لاف باع�ث 
ش��ده در حوزه اظهار نظر 
نوع��ي س�خن بگ�وين�د 
كه گ�وي�ي نمك ب�ه زخم 
م�ردمي كه در رنج و فش�ار 
معيشتي هستند، مي پاشند


